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Jørgen Niclassen, formaður í Vinnunevndini

Oljulógin helst 
sam tykt hálv- 
an februar
Limimir í Vinnu- 
nevndini fara í 
næstu viku at 
skriva álit til 
uppskot um olju- 
lóg. Formaðurin 
miðjar móti at 
leggja tað fyri 
tingið í aðru 
viku. Hann rokn- 
ar við, at lógin 
kann verða sam- 
tykt hálvan febr- 
uar. Eftir tað 
verður so farið 
undir at viðgera 
uppskot til skatta- 
lógir - sum skal 
vera grundar- 
lagið undir 1. út- 
bjóðing, ið eftir 
øllum at døma 
verður fyri 
summarfrítíðina

Jan M uller

Gongst sum ætlað og vcrða 
flokkarnir samdir um eina 
komandi oljulóggávu, so 
vcrður uppskotið helst sam- 
tykt um hálvan februar.

Jørgen Niclassen, for- 
maður í Vinnunevndini sig- 
ur, at nevndin vónandi kann 
fara undir at skríva álitið í 
málinum í næstu viku, so- 
leiðis at tað kann leggjast 
fyri tingið í aðru viku tvs. 
umleið I. februar.

Vinnunevndin hevur tos- 
að við nógv fólk eftir, at 
uppskotið varð til 1. viðgerð 
á tingi í november. Teirra 
millum er løgmaður, sum 
umsitur oljumál og stjórin f
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Roynt verður at fáa semju um eitt felags álit um oljulóggávu

,kann tað verða lættari

...núgreiða tey 
eisini húsatryggingina

fyri meg...
Sum  nakað ný tt kanst tú  nú  eisini tekna 
tína húsatrygging í Sparikassanum . Tað vil 
siga, at tú  kanst kom a inn í Sparíkassan at 
tosa um  húsatrygging, við tann ið vanliga 
tekur sæ r av tínum  figgjarviðurskiftum  
Tað er so nógv lættari.

Kom og tosa við Sparikassan um  hvør 
trygging hóskar tæ r best.

Sethúsatrygg ingar, Innbúgvstryggingar, 
P akkatrygg ingar og aðrar.

FØROYÂ
SPARIKASSI
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Den færøske banksag
T il h ú s ið .. .
H - A L T A N H U R Ð A R  
Ú R  L Í M T R Æ I
H-altanhurðin 
e r  brúkara- 
vinarlig
- hevur bara 1 
eitt handtak og . 
kann læsast 
stigleyst, tá 
hon er opin.
Hurdin fæst í 
ymiskum 
stoddum  og tú 
fært eina góða 
heildarmynd, 
um tú eisini 
hevur
H-vindeygu.

-tá  talan er um tað allar besta
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Frá Havnar Sjónleikarfelag:

ísblomstrið í Sumba
Seinasta vikuskifti vitj- 
aði Havnar Sjónleikar- 
felag Atlantis í Klaksvík 
við lcikinum »ísblomstr- 
ið«, sum Terje Nordby 
hevur skrivað. Nú leyg- 
ardagin 24 januar hevur 
»ísblomstrið« tvær sýn- 
ingar í bygdarhúsinum í 
Sumba!

Tað er ikki bara sum 
at siga tað at far aút at 
ferðast við cinum sjón- 
leiki. Allur pallurin skal 
pakkast niður og tað 
syrgja lcikararnir fyri. 
Haraflurat seta tcir pallin 
upp aftur á hvørjum 
stað. Eisini er e*ll Ijósút- 
gcrðin við, tí umstøðum- 
ar ikki cm tær somu sum 
í Havn. Sostall er Ijós- 
maðunn við á ollum túr- 
unum, so hann kann seta 
Ijósini rætt upp. Fólk á 
staðnum em tíbetur altíð 
fús at hjálpa, tá Havnar 
Sjónleikarfelag vitjar

Ikki er altíð líka lætt 
at venja seg við aðrar 
pallumstøður. Viðhvørt

er neyðugt at leika á ein- 
um minni palli og um- 
støðumar aftanfy ri pall- 
in em eisini ymiskar á 
hvorjum staðið. Tí verð- 
ur tikið etn gjøgnum- 
gongd av leikinum. so 
rørslumar verða tillag- 
aðar pallinum Hóast 
mikið stríð og strev. so 
er tað altið eitt upplivilsi 
at ferðast við leiki og 
vónandi koma nógvir 
suðuroyingar at hyggja 
cftir lcikinum. Eyð Mat- 
ras týddi og leikstjóm- 
aði og tey leikandi em 
Hilmar Joensen. Jytte 
Jocnscn og Kariot H. 
Jacobsen.

Sýningamar í Sumba 
verða leygardagin kl. 
16.00 og kl. 19.00 Tað 
er avmarkað atgongd og 
tí ber til at bíleggja at- 
gongumerki longu 
friggjakvøldið kl. 19.00 
á tlf  nr. 70010. Annars 
ber til at keypa atgongu- 
merki cin tima undan 
hvørjari sýning.

1 anledning af den kritik, der 
er fremkommet efter offent- 
liggørelsen af Undersøgel- 
seskommissionens redegø- 
relse skal jeg udtale følgen- 
de:

Søgelyset har især været 
rettet mod aktiebyttet i marts 
1993 mellem Finansierings- 
fonden af 1992 og Den Dan- 
ske Bank og den rolle, som 
jeg og andre kom til at spille 
i denne forbindelse.

Pá den tíd bcfandt den fæ- 
røske samfundsøkonomi sig 
i et frit fald. Det var sá vold- 
somt, at det i dag er vanske- 
ligt at fatte for udenforstá- 
ende, men for os, der blev 
involveret i arbejdet med at 
fá standset nedturen. var dia- 
gnosen klar: Vi stod overfor 
en krise, som man ikke i ny- 
ere tid har set magen til i 
noget vestligt samfund.

Underdisse omstændighe- 
der mátte der tages utradi- 
tionelle midler i brug, og ak- 
tiebyttet var et af dem. Det 
stod endvidere klart for os 
alle, at problememe mátte 
løses politisk. Der var ingen 
kræfter tilbage i det private 
system.

Dette gjaldt ogsá banker- 
ne. Færøbanken havde gan- 
ske vist Den Danske Bank i 
ryggen. men Den Danske 
Bank mcldte ud, at man som 
en pnvat aktionærbaseret 
bank ikkc fandt det rimeligt 
at skulle dcltagc i en makro- 
økonomisk sanering af en 
økonomi, der var faldct sam- 
mcn pá grund af en forfcjlel 
økonomisk politik.

Dcttc havde man forstácl- 
se for i Statsministcrict, hvil- 
ket fremgár klart af den do- 
kumentation, der er forclagt 
for Undersøgelseskommissi- 
onen. .Ministeriet bad her- 
efter Finansieringsfonden 
om sammen med Den Dan- 
ske Bank og med assistance 
fra Finanstilsynet at finde en 
løsning, der ikke mátte in- 
volvere penge.

Resultatet blev det forslag 
til en aktieombytning, som 
efterfølgende blev forelagt 
til politisk drøftclse og god- 
kendelse.

Man kan kritisere forma- 
lie i dennc transaktion, hvis 
man anskuer den ud fra et 
kommercielt synspunkt. Sig- 
tet var imidlertid et ganske 
andet, nemlig hurtigst muligt 
at fá samordnet bankemes 
kreditpolitik, sáledes at beg- 
ge banker kunne gá ind i en 
dybtgáende, styret gældssa- 
nering af det færøske er- 
hvervsliv, herunder det vig- 
tige fiskerierhverv, sáledes 
som det fremgár af det da- 
værende Landsstyres presse- 
ineddelelsc om aktiebyttet.

Bankeme blev sáledes 
omdrejningspunktet i den sa- 
neríng, der fulgte, og som gi- 
vetvis har været en helt af- 
gørende faktor bag de klare 
positive meldinger. der siden 
er fremkommet om udvik- 
lingen pá Færøeme.

I dette forløb var der na- 
turligvis en vis bremselæng- 
de, og med det videre fald i

den færøske økonomi kunne 
det ikke undgás, at bankeme 
kom til at lidc yderligere tab. 
Det vidstc alle. herunder rc- 
geríngen og Landsstyret.

Aktiebyttet skal ses i dette 
perspektiv og ikke som en 
isoleret handling, der gik ud 
pá at erhverve en bank. For- 
stár man ikke dette, forstár 
man intet i denne sag.

Pá dennc baggrand finder 
jeg det beklageligt at blive 
hængt ud for dobbellspil el- 
ler sløseri.

Drøftelseme om aktiebyt- 
tet foregik i Finanstilsynet. 
Finanstilsynet udarbejdedc 
det materiale, der lá til grund 
for det oplæg, der blev udar- 
bejdet, og Finanstilsynet 
forelagde oplægget i Stats- 
ministeriet Fremdeles gav 
Finanstilsynet udtryk for, at 
Færøbanken var solvent, 
men at man sel vfølgelig ikke 
kunne afgive garantier for 
fremtiden, ligesom Finans- 
tilsynet og ministerieme var 
enige i, at det var nødvendigt 
med en koordineret, handle- 
kraftig og hurtig indsats, sá- 
fremt del skulle være muligt 
at minimere tabene og redde 
dele af erhvervslivet pá Fæ- 
røemc. Alt dette og meget 
andet fremgár ogsá af Kom- 
missionens redegørclsc.

Alligevel har man i den 
eftcrfølgcnde offentlige de- 
bat hæftet sig ved formalie i 
sagen og stort set overset sa- 
gens realitctcr. Man hargjort 
megct ud af, at Færøbankens 
hensætlelser skulle have væ 
ret 200 mill. kr. for smá, og 
at bankcn følgelíg var insol- 
vent, da aktiebyttct fandt 
sted. Dette kan Kommissio- 
ncn sclvfølgelig mene, nu 
fem ár efter, og jeg kan da 
ikke afvise, at det var tilfæl- 
det. men jeg finder, at det er 
forkert, at denne diskussion, 
der trods alt hviler pá et usik- 
kert grundlag, helt og aldeles 
skal ovcrskygge det, vi gik 
efter med aktiebyttel.

Man kan ikke ud fra det 
forhold, at Landsstyret i sen- 
sommeren 1993 mátte ind- 
skyde 1 mia.kr. i Færøban- 
ken, slutte, at sá undgik Den 
Danske Bank et tilsvarende 
tab. Der er tale om to vidt 
forskellige forløb.

Var Den Danske Bank 
fortsat som majoritetsaktio- 
nær, var det nærliggende, at 
banken havde gjort, hvad 
den kunne for at kredse pen- 
ge hjem. Det var usandsyn- 
ligt, at Den Danske Bank 
havde lagt yderligere 1 mia. 
kr pá Færøeme, udover de 
600-700 mill. kr., som ban- 
ken rent faktisk tabte. Det er 
korrekt, at Den Danske Bank 
i dennc situation havde fáet 
ct problem. Men det havde 
det færøske samfund og del 
færøskc Landsstyre sá san- 
delig ogsá.

Som nævnt var formálet at 
fá sat skub i den færøske 
samfundsøkonomi, og det 
lykkedes. De mange penge, 
der blev ofret, forsvandt ikke 
ned i et sort hul. De blev den 
saltvandsindsprøjtning, der

muliggjorde en hurtig gen- 
opretning.

Ydermere fik Færøeme en 
stærk bank ud af det, Føroya 
Banki, der báde har haft en 
god driftsmæssig indtjening 
og har kunnet tilbageføre en 
ikke uvæsentlig del af de tid- 
ligere store hensættelser. 
Banken har følgelig kunnet 
betale skat og udbytte til 
Landsstyret og har herud- 
over været i stand til at kon- 
solidere sig, sá banken i vær- 
di nærmer sig milliardklas- 
sen, nár man tager samtlige 
disse forhold i betragtning. 
Ligesom i Norge og Sverige 
er Færøeme pá vej til at fá 
sine udlæg tilhagc. Der er et 
stykke vej endnu, men ret- 
ningen er ikkc til at tage fcjl 
af.

Jeg er blevet bebrejdet for 
»lukkethed« og for ikke at 
have opfordrct andre af Fi- 
nansieringsfondens bestyrel- 
sesmedlemmcr til at dellagc 
i de drøftelser, der fandt sted 
i Slatsministcriet og Finans- 
tilsynct. Det er første gang, 
jeg hører sádannc anklager. 
Pá de rrtøder vi havde i Fi- 
nansieringsfondens bestyrel- 
se i marts 1993 og senere har 
jeg ikke mødt kritik af denne 
art.

Jeg er endvidcre blevet be- 
skyldt for at arbejde imod 
færøskc interesser. Det er 
næsten uhærligt at skulle af- 
visc cn sádan beskyldning, 
men ifølge sagens hele natur 
er det selvfølgelig ikke 
sandt.

Angáende manglende in- 
formation til Landsstyret om 
bankens likviditet ved en- 
hver banktnand, at svigter 
tilliden til en bank, skal man 
være yderst varsom med, 
hvordan man omgás dette 
spørgsmál, og likviditetssa- 
gen fandt jo sin løsning. Fæ 
røbanken havde problemer 
med en enkelt af banklovens 
likviditetsbestemmelser i 
vist nok to dage i slutningen 
af marts 1993, men sá var 
det slut.

Jeg er ogsá blevet mødt 
med andre bebrcjdelser i in- 
formationsspørgsmálet, men 
var det fx min opgave i feb- 
ruar 1993, da banksagen var 
i sin forden, at ringe til 
Landsslyret og fortælle, at 
Den Danske Bank havde 
skrevet et fortroligt brev til 
statsministeren. Jeg vil 
mene, at det var brevmodta- 
gerens opgave. Jeg vidste jo 
ikke, hvordan mimstenet vil- 
le hándtere denne sag, og det 
ville da ud fra enhver he- 
tragtmng være ulilstedeligt,

hvis jeg blandede mig, før 
dette lá klart, og selv da lá 
informationspligtcn fortsat i 
ministcriet, sálcdcs som det 
fremgik af embedsmands- 
mødet den 25. febraar 1994

Det føles ejendommeligt - 
mildcst talt - pá dcnne máde 
at blive hængt ud for snart 
det ene og snart det andet, 
nár jeg i sin tid dog blot for- 
søgte at gøre en behjertet 
indsats, mens de kredse, der 
forársagede ulykkcme. i dag 
kan iføre sig uskyldens klæ- 
debánd.

Sagen, der nu diskuteres 
sá voldsomt, drejer sig om 
penge. Udadtil har man for- 
dybet sig i, hvem der vidste 
hvad og hvomár, om der 
blev optrádt moralsk korrekt, 
om juraen var i orden, om 
undersøgelsesformen var 
den rette, osv. Sagen har slidt 
pá regeringen og vel sagtens 
ogsá pá færøske politikere. 
Som iagttager má man undrc 
sig over, at det er kommet 
sá vidt.

Færøeme fik sig en lære- 
slreg. 1980’emes overfor- 
brug mátte nødvendigvis 
»bctales«, og menneskeligt 
set blev betalingen en ud- 
vandríng svarende til 10 pct. 
af øemes befolkning og en 
arbcjdsløshed, som man ikke 
havdc set magen til i mands 
mmde.

De politiskc omkostningcr 
for rcgeringen var ábenbare. 
Man kan gá et skridt videre 
og spørge, om sagens forløb 
i virkeligheden ikke ogsá 
blev cn helastmng for folke- 
styret pá grund af den af- 
magt, der cndnu engang hlev 
afslørct over for sager af 
dennc art.

Politikeme, sável danskc 
som færøske, var enige om, 
at bankrcdningeme nødven- 
digvis mátte krævc hurtige 
bcslutninger og vel og mær- 
ke beslutninger, der hvilede 
pá økonomiske overvejelser. 
I sidste instans var fonnálet 
hurtigst muligt at fá slandset 
det frie fald i den færøske 
økonomi.

Hvad ville da have været 
mcre nærliggende end at be- 
handle de problemer og 
stridspunkter, der senere op- 
skxi, ud fra samme synsvin- 
kel. Nu rullede sagen videre 
i pressen og pá det politiske 
plan, og til sidst blev luften 
sá tyk af beskyldninger og 
pástande, at der kun var en 
udvej tilbage - en undersø- 
gelseskommission.

Det ville have væfet vel- 
gørende. om man sável i Kø- 
benhavn som i Tórshavn i 
tide havde erkendt konflik- 
tens karakler af et rcnt poli- 
tisk anliggende med økono- 
mien som det centrale og 
havde sat sig for at finde en 
løsmng i overensstemmelse 
hcrmed. I sá fald havde man 
undgáel den opslidcnde pro- 
ces, der er kommet ud af det.

København, 
den 22. januar 1998 
Richard Mikkelsen
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Vinnumálastýrinum, Arae 
Poulsen

-Miðjað verður móti at 
koma við einum felags áliti. 
hiiast tað eru mál, sum allir 
ikki eru samdir um enn. 
Men i tí stóra heila eru vit 
samdir sigur Jørgen Nicl- 
assen.

Hann vísir á, at tað verða 
gjørdar nakrar broytingar í 
tí uppskotinum. ið varð lagt 
fyri tingið, inen vil ikki siga. 
hvørjar hesar verða

Jørgcn Niclassen er ann- 
ars bjartskygdur hvat cinum 
útbjtx3ingaramfari viðv íkur 
Nevndin hevur fingið at vita 
frá løgmanni. at skatta- 
lógirnar í sambanoi við eina 
útbjiiðing cru so gott sum 
klárar og kunnu leggjast 
niðan í tingið í næstum

-Nú fáa vit so at siggja. 
hvussu verður við markna- 
samráðingunum við bretar 
Sjálvur rokni eg við, at tað 
fer at koma glið á so ella 
so. Antin fáa vit i gongd 
aftur samráðingarnar á em- 
bætismannastigi ella verður 
eitt politiskt umfar Eg rokni 
við, at hetta endar við. at 
vit fáa eina útbjóðing. áði- 
enn summarið kemur 

Kemur cin loysn ikki til 
ta tíð. so endar málið í Haag 
og so kunnu vit bjðða tað 
út, sum er á okkara øki held- 
ur formaðurin í Vinnu- 
nevndini. sum samtiðis hev- 
ur ta vón. at bretar fara at 
vtsa føroyska grannanum so 
mikið av virðing. at teir ikki 
sela fót fyri eini útbjóðing 
á føroyskum øki.


